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PRODUCTIVITY OF THE CATEGORY OF DIMINUTIVITY 
IN ARTISTIC STYLE

Language is constantly being added with new words, and in this process, a spe­
cific role is r e s e r ve d  fo r  the  affixal morphemes and also for the dim inutive suffixes. 
Di m i nu t i v i t y  be ar s  a specific language m eaning related, first o f  all, to an indication o f 
di mi nu t i v i t y  o f  an object's size. As a rule, it is expressed m orphologically through an 
a ddi t ion  o f  a specific affix to a nominative base. A research on the category o f  di­
minut iv i t y ,  in o u r  opinion, belongs to a num ber o f com plex and insufficiently re­
s e a r c h e d  questions o f  linguistics. The nouns with the diminutive suffixes represent a 
specific g r o u p  of derivatives. Diminutivity, in our opinion, is productive in the form a­
tion o f  new words. As a morphological means we can use the special dim inutive suf­
fixes -чик, -ик , -еньк, -онък, -ец, -ok  and other: стакан — стаканчик, билет — би­
летик, букет ~ букетик, мягкий -  мягеиькии. The diminutive suffixes participate 
in the f or ma t i on  o f derivatives, which bear the tones o f evaluativeness, imagery, and 
e x pr es s iv en e ss .  The formation o f  the theoretical basis based on the category o f  
evaluativeness, expressiveness, emotional and evaluative vocabulary was based on 
the research o f some contem porary Russianists, among whom w e distinguish the 
w o r k s  o f  Y.  D. Apresyan [1 |. В. I. Dodanov [2, p. 272], M. N. Kozhina [3, p. 223], 
Y. М.  V o l f  [4, p. 227] ,  N.  A. Lukyanova [5, p. 22.7]. In their works, they research 
particular qualities o f emotional states which can be conveyed by means o f  the di­
minutive affixes. It was identified by us that the appelatives with the dim inutive suf­
f ixes  a re  w i d e l y  used in the artistic speech. As a rule, a context helps to define that 
the derivatives with the diminutive suffixes are used for a designation o f  a psycho­
logical  state; they help to define and name the main characters' state and their sur­
r o u n d i n g  reality. In the works o f the researchers o f the recent years, almost an unlim -
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ited possibility o f  nouns w ith the diminutive suffixes is noted, that express the sub­
tlest tones o f  attitudes o f  a speaker toward an utterd subject, and also their ability to 
get a various coloring under a context's influence. For example:

Когда бедняжка отец заболел, то Дымов по целым дням и ночам дежурил 
около его постели (А. P. Chekhov. The Grasshopper) [6, p. 15];

И все находили, что у молодых супругов очень миленький уголок (А. Р. 
Chekhov. The Grasshopper) [6, p. 18];

Делала ли  она фонарики для иллюминации, рядилась ли (А. P. Chekhov. 
The G rasshopper) [6, p. 19].

The artistic style o f  speech suggests the searching o f  various means o f  expres­
sion and descriptiveness. It leads to creation o f  different stylistic contexts w hich are 
needed for conveying varying thoughts o f  an author. In the artistic speech, in our 
opinion, the derivatives w ith  the dim inutive suffixes are the most productive, the 
w ord-form ing type o f  derivatives with the dim inutive suffixes is rich, varied, and 
colorful. As a functional category, a conversational vocabulary acts in a stylistic 
word-form ing, representing a core o f  the conversational style o f  a language. The con­
versational lexicon, as a rule, serves for an unconstrained communication, and char­
acterized by  its activity and contraposition to the book style, for example: дедок, ми­
лок, бедняжечка, поганец. Exactly in the conversational style, as a rule, there is a 
great quantity o f  dim inutive names:

- Сядем, сказал он, поднимая её и усаживая за стол. -  Вот так... Кушай ряб­
чика. Ты проголодалась, бедняжечка (А. P. Chekhov. The Grasshopper) [6, p. 17];

- Володичка приехали! -  завопила Наталья, вбегая в столовую (А. Р. 
Chekhov. Boys) [7, p. 25];

The conversational style finds a scope o f  application usually in the imaginative 
literature. This style is used in the act o f  an imm idiate com m unication and is more 
supported by an addressee. In the im aginative literature, the suffixes w ith the em o­
tional evaluation are actively used, particularly in the description o f  a portrait. A  por­
trait in literature is one o f  the means o f  an artistic characterization. A n author uncov­
ers a typical nature o f  his characters and expresses his ideological attitude towards 
them through a depiction o f  characters' appearance by dint o f  the derivatives w ith the 
dim inutive suffixes: their statures, faces, clothes, movements, gestures, manners. 
Thus, in the works o f  authors the derivatives w ith the dim inutive suffixes are actively 
used for the creation o f  a portrait characterization o f  m ain characters. For example:

Яков М аякин -  низенький, худой, юркий, с огненно-рыжей клинообразной 
бородкой -  так смотрел зеленоватыми глазами, точно говорил всем и каждому. 
(М. Gorky. Fom a Gordeyev) [8, p. 15];

Он был круглый, сытенький и напоминал ей спелую сливу, немного зале­
жавшуюся и уже покрытую пушистой плесенью (М. Gorky. The Mother) [9, p. 23];

Именно толстенькие человечки -  главные греховодники и самые ядовитые 
насекомые, кусающие народ. (М. Gorky. The M other) [9, p. 33].
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From a dictionary, we read that a portrait represents the depiction or the crea­
tion o f  an im pression from an outer look o f  a character o f  some literary work, the 
creation o f face features, figure, clothes, com portment. It is more used in the epical 
type, rarely in lyrics and dramaturgy.

In the imaginative literature as a verbal art, the portrait is considered the only 
means o f  characterization, that is used in a com posite unity w ith other sim ilar means: 
a developm ent o f  action in a story, a depiction o f  thoughts and moods o f  m ain char­
acters, a dialogue o f  main characters, a depiction o f  a situation, and etc. By m eans o f  
a peculiar system o f  such ways o f  characterization, an artistic image is created in lit­
erature, particularly with the use o f  the diminutive suffixes, and the portrait turns out 
to be one o f the sides o f the artistic image. As we have found out, one o f  the common 
m ethods in a depiction o f main characters' tem peram ent is the use o f  blocks o f  a dif­
ferent characteristic. In our opinion, for a literary tem peram ent disclosure w e need to 
distinguish three blocks of methods o f  a character's depiction in a piece o f art:

1. The outer block.
The dim inutive formations o f  parts o f  speech, mimics, body m ovem ents char­

acterize this block:
Из-за его спины выглядывала худенькая  женщ ина с длинным подбород­

ком. (Л. P. Chekhov. Fat and Thin) [11, p. 60];
Такой же дашопок  и щёголь! (А. P. Chekhov. Fat and Thin) [11, p. 61];
he муж -  Исай Саввич -  тоже маленький, седенький, тихонький, м олча­

ливый старичок (A. I. Kuprin. The Pit) [12, p. 92];
Нгора -  маленькая, лупоглазая, синеглазая девушка; у неё белые, льняные во­

лосы, синие -жилочки на висках. В лице у неё есть что-то тупое и невинное, напоми­
нающее белого пасхального сахарного ягнёночка (A. I. Kuprin. The Pit) [12, p. 98];

Здесь же, положив ногу на ногу, немного согнувшись с ш итьём в руках, 
сидит Тамара, тихая, уютная, хорош енькая девушка, слегка рыжеватая, с тем 
тёмным и блестящим о п ен к о м  волос, который бывает у лисы зимою на хребте 
(А. 1. Kuprin. The Pit) [12, p. 10];

2. Inner (psychological) block.
In this block, the derivatives bear in themselves, as a rule, a characteristic o f  an 

experience, a state, feelings o f characters, in this process, a specific role is reserved 
for the suffixes o f the diminutive character.

...была подавлена своим стыдом и чувствовала себя уж не Ольгой И ва­
новной и не художницей, а маленькою козявкой  (А. P. Chekhov. The 
Grasshopper) [6, p. 21];

...душа у него становится маленькая, мёрт венькая  и серая, совсем как ре­
зиновый мяч ценою в пятачок... (М. Gorky. The M other) [9, p. 30];

Девицы покамест ещё называют сё безлично, льстиво и фамильярно «эко- 
ио.иччк(П1>' (A. I. Kuprin. The Pit) [ 12. p. 97];

Хорошо пели, прекрасно, и такая тихая жизнь, и запах такой прекрасный, 
снежок за окном, ну вот точно во сне (А. 1. Kuprin. The Pit) [12, p. 100];
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...как обращ аю тся не с человеком, даже не с собакой или лошадью, и даже 
не с зонтичком, пальто или шляпкой, а как с каким-то грязным предметом (А. I. 
Kuprin. The Pit) [12, p. 100].

The follow ing m ethods o f  the outer block o f  means o f  uncovering the literary 
character are:

- an author characteristic;
- a portrait characteristic (gestures, mim ics, appearance, intonation).
Thus, A. Chekhov and A. Kuprin create a portrait characteristic o f their characters 

by dint o f  not only appearance, but also gestures, mimics, intonations. For example:
- Да, посадить. Если уж  сказал раз неправду, -  надо поправлять. Собирай­

ся, дай мне шляпку... Кофточку... Н е здесь ищешь, посмотри в шкафу... Зонтик\ 
(A. I. Kuprin. The Lilac Bush) [13, p. 5];

Пока Алмазов, пробовавш ий было возражать, но невыслуш анный, оты­
скивал шляпку и кофточку (A. I. Kuprin. The Lilac Bush) [i 3, p. 5];

Прохожие с недоумением останавливались, чтобы ещё раз взглянуть на 
эту странную парочку (A. I. Kuprin. The Lilac Bush) [13, p. 6];

...чтобы видели её всю в новом великолепном платье и в шляпке (А. Р. 
Chekhov. A nna on the N eck) [14, p. 8];

...и злилась на себя за то, что он обманул её, как последнюю дурочку (А. 
P. Chekhov. Anna on the N eck) [14, p. 9];

Она сунула ему в руки блюдечко и, подхваченная кем-то, унеслась далеко 
и мельком (А. P. Chekhov. A nna on the Neck) [14, p. 8];

Он, г л я д я  на неё слащаво и жуя, поцеловал ей ручку и попросил позволе­
ния бывать ещё и уехал (А. P. Chekhov. A nna on the Neck) [14, p. 9];

- interior that is an everyday entourage o f  a character.
Both the depiction o f  objects and details o f  an environm ent as well as the de­

piction o f  things w hich exactly are related to a given character, can be encountered in 
this block.

И  все находили, что у  молодых супругов очень миленький уголок (А. Р. 
Chekhov. The Grasshopper) [6, p. 19];

...а около рояля и мебели устроила красивую  тесноту из китайских зон­
тов, мольбертов, разноцветных тряпочек, кинжалов, бюстиков (А. P. Chekhov. 
The Grasshopper) [6, p. 14];

В маленькой комнатке двум её жителям становилось душно, тесно, и они, то 
одна, то другой, мельком взглядывали на гостя (М. Gorky. The Mother) [9, p. 24];

И зонтик у  него был в чехле, и часы в чехле из серой замш и, и когда вы ­
нимал перочинный нож, чтобы очинить карандаш, то  и нож у него был в че­
хольчике (А. P. Chekhov. The M an in the Case. [15, p .45].

Thus, the derivatives w ith the dim inutive suffixes actively participate in the 
form ation o f  appelatives and in every o f  the blocks that we have represented, they 
fulfill a specific stylistic function w hich says about their enormous role in under­
standing o f  artistic texts.
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ОСНОВНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ ИЗУЧЕНИЯ КУЛЬТУРЫ 
РУССКОГО НАРОДА В ПРОЦЕССЕ ПРЕПОДАВАНИЯ 

РУССКОГО ЯЗЫКА В СРЕДНИХ СПЕЦИАЛЬНЫХ 
УЧЕБНЫХ ЗАВЕДЕНИЯХ

В соответствии с программой «Русский язык» в средних специальных 
учебных заведениях выделяются следующ ие разделы: «Фонетика. Орфография. 
Графика», «Лексикология и фразеология, «М орфемика и словообразование», 
«М орфология», «Синтаксис», «Орфография и пунктуация», «Текст и его строе­
ние», «Стили речи», «Культура устной и письменной речи» [11].

В процессе изучение дисциплины ставится цель соверш енствовать орфо­
графические и пунктуационные навыки учащихся, повторить и обобщ ить их 
теоретические знания о русском языке, соверш енствовать устную и  письм ен­
ную речь студентов [2, 4, 8, 11].

В основе разработанной методики леж ит признание общ ественной при­
роды языка, которая реализуется в трех основных функциях: коммуникативной 
(средство общения), кумулятивной (способность отражать, фиксировать и со­
хранять информацию постигнутой человеком действительности), директивной 
(направляющей, воздействующ ей и формирующей личность).

Социальность языка понимается как диалектическое единство языка и 
культуры, языка и общества. Язык -  хранитель национальной культуры народа, 
следовательно, языковые единицы являются как источниками страноведческой 
информации, так и средством ее предъявления и хранения.

Предлагаемая методика изучения культуры русского народа в процессе 
преподавания русского языка в средних специальных учебных заведениях раз-


